
در مقابل برادركشان سعودي ها چه كرديم؟
 يكي از اولين وظايف دولت ها، حمايت از حقوق شهروندانشان چه در داخل 
قلمرو سرزميني و چه در خارج از آن است. بر اين اساس امروزه در دنيا يكي 
از شاخصه هاي قدرت دولت بر اساس همين موضوع تعيين مي شود. اتفاقاً 
يكي از جدي ترين شعارهاي آقاي روحاني در انتخابات رياست جمهوري 
92، بازگرداندن عزت و احترام به »پاسپورت ايراني« بود. با اين  حال چندي 
پيش جمله اي از آقاي ظريف، وزير امور خارجه كشورمان شنيده شد كه 

بسيار تأمل برانگيز و البته تأسف بار است. 
ايشان در خصوص روابط با رژيم آل سعود مي گويد: »نزديك به 500 زائر ما 
در مراسم حج كشته شدند، اما ما روابط خود را قطع نكرديم، حتي روابط 
خود را با عربستان كاهش هم نداديم«. هرچند به نظر مي رسد اين جملات 
ايشان با اين نيت مطرح شده كه حسن نيت مسئولان ما را نشان دهد، اما در 
واقع نگاه منفعلانه غيرمسئولانه برخي را در برابر – به قول ايشان- برادران 

سعودي پديدار مي سازد. 
براي آنكه واقعيت اين مسئله بررسي شود، لازم است مروري گذرا بر نوع 

تعامل دولت يازدهم با رژيم آل سعود در موضوع شهروندان ايراني داشت. 
فروردين ماه 1394، خبري ناگوار عواطف عمومي ايرانيان را جريحه دار كرد. 
رسانه ها گزارش دادند، پليس عربستان سعودي، دو نوجوان عمره گزار ايراني 
را در فرودگاه جده از صف حجاج جدا كرده و آنها را مورد تعرض و آزار و اذيت 
جنسي قرار داده است. هرچند اين عمل قبيح بر اساس همه كنوانسيون هاي 
بين المللي و نيز شريعت اسلامي جرم و حرام محسوب مي شد، اما به دليل 
تعلل دستگاه ديپلماسي كشور، هنوز عاملان اين حركت شنيع مجازات 
نشده اند. تنها واكنش اتخاذش��ده در برابر اين رويداد ناگوار، توقف اعزام 

حجاج ايراني به عمره بود. 
اما حادثه فوق آخرين و تنها ماجراي برخورد ظالمانه و غيرانساني آل سعود با 
دارندگان پاسپورت ايراني در خاك عربستان نبود. شهريور 1394 و در موسم 
حج تمتع، شهروندان ايراني در حالي حجاج خود را بدرقه مي كردند كه از 
حادثه اي كه جان چند هزار حاجي بي گناه را تهديد مي كرد، بي اطلاع بودند. 
در 2 مهر در اولين روز وقوف حجاج در منا براي انجام مناسك رمي جمرات، 
هنوز چندساعتي از طلوع آفتاب نگذشته بود كه پليس سعودي با مسدود 
كردن مس��يرها و هدايت حجاج به خيابان موسوم به 204، موجب ايجاد 
ازدحام فوق العاده در اين خيابان شد. در ادامه ماجرا بي كفايتي، سهل انگاري 
و عدم رسيدگي مأموران آل سعود به حال مجروحان و آسيب ديدگان اين 
حادثه، منجر به وقوع يك فاجعه بزرگ انساني شد كه در پس آن بيش از 
7هزار نفر از حجاج مسلمان از سراسر دنيا با لبان تشنه به شهادت رسيدند. 
در ميان شهداي اين فاجعه تعداد 464 نفر از شهروندان ايراني نيز حضور 
داشتند و طبعاً در فاجعه اي با چنين ابعاد ضايعه باري از مسئولان كشورهاي 
متبوع انتظار مي رود پيگير احوال و سرنوشت اتباع خود باشند. در حالي  
كه از سرنوشت صدها حاجي ايراني اطلاعي نبود، چند ساعت پس از وقوع 
حادثه رئيس جمهور به همراه وزير خارجه عازم نيويورك شدند تا به ديدار با 

همتايان غربي خود بپردازند. 
دو روز بعد كه ابعاد فاجعه انساني بيشتر مشخص شد، هيئت دولت به رياست 
معاون اول رئيس جمهور تصميم گرفت هيئتي را به سرپرستي وزير فرهنگ 
و ارشاد اسلامي به منظور بررس��ي حادثه و پيگيري احوال حجاج ايراني 
حادثه ديده عازم عربستان كند. با اين  حال علي جنتي، سرپرست هيئت 
مذكور هيچ گاه به اين سفر نرفت، چراكه او نيز به سرنوشت ابوطالبي دچار 
شده بود. عربستان از اعطاي رواديد به جنتي خودداري كرد، بنابراين عملًا 
اعزام هيئت مذكور كأن لم يكن تلقي شد. هرچند چند روز بعد وزير بهداشت 
در رأس هيئتي عازم جده شد، اما به اذعان قاضي  زاده هاشمي، وزير بهداشت، 
وي تنها به عنوان يك زائر معمولي و عمره گزار و با گذرنامه عادي عازم جده 

شده است، نه وزير دولت جمهوري اسلامي ايران و با گذرنامه سياسي. 
در همين روزها كه روحاني و ظريف مشغول گفت وگوهاي با چاشني لبخند 
بودند، دولت عربستان نه تنها به هيئت ايراني ويزا نداد، بلكه از تحويل اجساد 
شهداي ايراني فاجعه منا خودداري كرد و بعدها معلوم شد تعدادي از همين 
شهدا را همان روزهاي اوليه و مقارن با حضور هيئت ايراني در نيويورك، 
دولت عربستان به خاك سپرده است. هرچند بر اساس كنوانسيون هاي 
بين المللي، اجساد اتباع بيگانه جزو حقوق كنسولي كشورها محسوب شده 
و در صورت درخواست، بايد به دولت متبوع استرداد گردد، اما رژيم پادشاهي 

عربستان سعودي از تحويل پيكرهاي ايراني خودداري مي كرد. 
درست در همين مقطع بود كه دولت ايران چهار بار از كاردار عربستان در 
تهران درخواست صدور رواديد براي هيئت ايراني كرد، اما هر بار با پاسخ 
منفي سعودي مواجه مي شد. همان روزها رسانه هاي بين المللي عكسي 
از محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه دولت يازدهم منتشر كردند كه در 
صحن مجمع عمومي سازمان ملل در كنار صندلي متعلق به امير كويت 
زانوزده بود. رسانه ها در تكميل اين خبر نوشتند كه ظريف از كويت خواسته 
بود تا ميان ايران و رياض ميانجيگري كند، آن هم فقط براي صدور رواديد 

براي نماينده دولت جمهوري اسلامي ايران. 
خبرهاي ديگري هم از درخواست ميانجيگري وزير در حال لبخند ايراني از 
سران فرانسه و انگلستان براي ميانجيگري با عربستان منتشر شد كه فارغ از 

صحت وسقم آنها، هيچ نتيجه اي نداشت. 
س��رانجام رهبر معظم انقلاب اس��لامي، حضرت ام��ام خامنه اي كه 
تلاش هاي دولت را بي فايده ديدند و مصلحت را به ورود به اين صحنه 
ديدند در سخناني عزتمندانه به سعودي ها هشدار دادند: »امروز هم 
در انتقال ابدان مطهّرشان به كشور مشكلاتي وجود دارد ... مسئولين 
كشور عربستان به وظايفش��ان عمل نمي كنند بلكه در مواردي نقطه  
مقابل وظايفش��ان عمل مي كنند، موذيگري مي كنند. اگر كشور ما و 
ملتّ ما بخواه��د در مقابل عناصر اذيت كنن��ده و موذي عكس العمل 
نش��ان بدهد، اوضاع آنها خوب نخواهد بود؛ ما تا حالا خويشتن داري 
كرديم. ... اگر بنا شد عكس العمل نش��ان بدهيم، عكس العمل هاي ما 
خشن هم خواهد بود، سخت هم خواهد بود. ... جمهوري اسلامي اهل 
ظلم نيست، اهل قبول ظلم هم نيس��ت؛ ما به كسي ستم نمي كنيم، 
س��تم هيچ كس را هم قبول نمي كنيم. ما انسان ها را -اعم از مسلمان 
و غيرمس��لمان- داراي حقوق مي دانيم؛ داراي حق مي دانيم و به آن 
حق دست درازي نمي كنيم. امّا اگر كس��ي بخواهد به حقّ ملّت ايران 
و جمهوري اسلامي ايران دس��ت درازي كند، مي دانيم با او چه جوري 

رفتار كنيم؛ محكم برخورد مي كنيم.«
تنها چندساعتي از نهيب معظم له نگذشته بود كه عربستان سريعاً همكاري 
خود را با نمايندگان ايراني آغاز كرد و براي تحويل ابدان مطهر شهداي ايراني 
فاجعه منا قول مساعد داد. اين در حالي بود كه به اذعان خود مسئولان دولت 
يازدهم، تا يك روز از پيش از آن عزم آل سعود براي تدفين همه قربانيان 

فاجعه منا در خاك عربستان بود. 
نكته قابل تأمل در اين ماجرا، آن بود كه در عرف بين الملل معمولاً سران 
كش��ورهايي كه تعداد قابل توجهي از اتباعش��ان دچار چنين حادثه اي 
مي شوند، سفر خود را نيمه كاره رها مي كنند و به كشور خود بازمي گردند 
تا اولاً حادثه مديريت ش��ود و از تألمات ملت كاسته شود، بااين حال آقاي 
روحاني به سفر خود در امريكا تا چهار روز پس از فاجعه منا ادامه داد و تنها 
يك روز زودتر از موعد مقرر به كشور بازگشت! حتي به اذعان آقاي ظريف 
اقدام متناسبي براي كاهش روابط با اين رژيم در اعتراض به پايمال كردن 

حقوق شهروندان كشورمان انجام نشد. 
فاجعه منا براي ملت ايران و ديگر مسلمانان جهان، غم بزرگي بود كه به اين 
زودي از يادها پاك نمي شود، اما جداي از ابعاد انساني آن، معيار و سنجه 
خوبي براي ادعاي بازيابي اعتبار و احترام پاسپورت مأموران ديپلماتيك و 

اتباع عادي ايراني در كشور همسايه بود. 
اكنون كه نزديك به پنج ماه از فاجعه منا مي گذرد، جاي اين پرسش جدي 
از آقاي ظريف هست كه كدام اقدام وزارت امور خارجه و به طوركلي دولت 
يازدهم در مديريت روابط با برادران برادركش سعودي در ماجراي فاجعه 
منا، جاي افتخار دارد كه ايشان به اين گونه به آن مي بالد؟ آيا اين بود آن عزتي 

كه بايد به قول آقاي روحاني به پاسپورت ايراني بازمي گشت؟
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روحاني: 

جهان براي كمك به مردم فلسطين تلاش كند
رئيس جمهوري يكي از اصول سياس�ت خارجي جمهوري اسلامي 
اي�ران را گس�ترش و تعمي�ق هم�كاري ب�ا كش�ورهاي آفريقايي 
برش�مرد و تاكيد ك�رد: تهران ب�راي توس�عه مناس�بات و روابط با 
كش�ورهاي آفريقايي، به ويژه غن�ا، اهميت ويژه اي قائل هس�تيم 
و آم�اده هم�كاري در هم�ه عرصه هاي م�ورد علاقه با آكرا اس�ت. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر رياس��ت جمهوري، حجت الاسلام 
روحاني كه روز يك شنبه و پس از مراسم امضاي اسناد مشترك همكاري 
ميان تهران - آكرا، در نشس��ت مطبوعاتي مشترك با رئيس  جمهور غنا 
شركت كرده بود، به خبرنگاران گفت: ايران و غنا زمينه هاي فراواني براي 
همكاري در بخش هاي گوناگون از جمله نفت و گاز، پتروشيمي، ساخت 
نيروگاه و ارائه خدمات فني، مهندسي و كشاورزي دارند. رئيس  جمهوري 
با اشاره به ضرورت همكاري هاي منطقه اي و بين المللي در زمينه مبارزه 
با افراط گري و تروريسم و مشكلات و معضلاتي كه تروريست ها در جهان 
ايجاد كرده اند، اظهارداشت: در ديدارها و مذاكرات امروز در زمينه مسائل 
و مش��كلات منطقه و راه حل هاي آن بحث و تبادل نظر داش��تيم. دكتر 
روحاني ادامه داد: موضوع فلسطين و مشكلاتي كه منطقه از اين ديدگاه 
با آن مواجه اس��ت، نيز مورد گفت وگو قرار گرفت و بايد همه كشورهاي 
جهان در سازمان هاي بين المللي به ويژه سازمان ملل متحد و جنبش عدم 
تعهد براي حل آن تلاش كنند. رئيس  جمهوري تأكيد كرد: دنيا منتظر 
آن است كه روزي بازگشت مردم فلسطين به خانه هايشان را در امنيت و 

شادي شاهد باشد. 
»جان دراماني ماهاما« رئيس  جمهوري غنا نيز در اين نشست مطبوعاتي 
ضمن تقدير از جمهوري اسلامي ايران به خاطر مهمان نوازي و استقبال 
گرم از هيئت عالي رتبه كشور غنا در سفر به ايران، سي و هفتمين سالگرد 
پيروزي انقلاب اس��لامي را به ملت ايران تبريك گفت و با بيان اينكه در 
مذاكرات هيئت هاي عالي رتبه ايران و غنا در خصوص مس��ائل مهم دو 
جانبه و بين المللي صحبت ش��د، خاطر نش��ان كرد: در اين نشست در 
زمينه معضلاتي كه تروريسم در منطقه به وجود آورده و مشكلات برخي 
كشورهاي منطقه از جمله س��وريه، عراق و فلسطين گفت وگو كرديم و 
معتقديم همه منازعات راه حل سياسي دارند و گزينه نظامي به هيچ وجه 
مناسب نيست. وي افزود: جنگ و نظامي گري نمي تواند راه حل مشكلات 
منطقه باشد و تنها موجب تلفات انساني خواهد بود. رئيس  جمهور غنا در 
خصوص مشكل فلسطين نيز گفت: معتقديم فلسطيني ها بايد بتوانند 
در كشور خود با آس��ودگي خاطر و در امنيت كامل زندگي كنند و همه 
كشورهاي دنيا بايد در اين زمينه با حسن نيت همكاري كنند. وي همچنين 
با انتقاد از ساختار شوراي امنيت سازمان ملل متحدگفت: بايد ساختارهاي 
شوراي امنيت و سازمان ملل اصلاح ش��ود تا صداي ديگر كشورها در آن 

رساتر به گوش جهان برسد. 

پزشكيان: مشكلات اقتصادي
 با حرف  سياسي حل نمي شود

با حرف هاي سياس�ي مش�كلات اقتصادي كش�ور حل نمي شود؛ 
مسئولان براي حل مشكلات سازهاي ناهماهنگ خود را هماهنگ 
كنند تا در سايه همدلي برنامه جامعي براي اقتصاد طراحي و اجرا شود. 
مسعود پزش��كيان، نماينده مردم تبريز در مجلس ش��وراي اسلامي در 
گفت وگو با فارس، با اشاره به اجراي برجام و رفع تحريم ها گفت: با اختلاف 
و دعوا و حرف هاي غيركارشناسي و سياسي صحبت كردن و عمل كردن 
نمي توان مشكلات اقتصادي موجود در كش��ور را حل و فصل كرد. وي 
ادامه داد: ما با چالش بس��يار بزرگي در بحث اش��تغال و همچنين رونق 
اقتصادي مواجه هستيم كه اگر همه دست به دست هم ندهند و با جوي 
آرام و صميمي موضوع را مورد پيگيري قرار ندهند و هركس هر كاري كه 

مي خواهد بكند كار منجر به شكست خواهد شد. 
نماينده اصلاح طلب مجلس اظهار داش��ت: قدم اول در حل مش��كلات 
اقتصادي عمل به گفته رهبر معظم انقلاب يعني همدلي و همزباني است 
و اگر كار به گونه اي باشد كه هركس  ساز خود را بزند كاري انجام نمي شود. 
پزشكيان خاطرنش��ان كرد: مس��ئولاني كه در رأس امور هستند بايد از 
اختلاف و ناهماهنگي پرهيز كنند و بعد در سايه وحدت و همدلي عقلاي 
كشور برنامه مدبرانه اي را براي حل مشكلات اقتصادي طراحي كنند. وي 
در پايان گفت: ما بايد براي حل مشكلات اقتصادي كشور از كارشناسان 
خبره و كاردان بهره گيريم و به برنامه آنها عمل كنيم تا از مشكلات پيش 

رو در اقتصاد عبور كنيم. 

فرمانده نيروي هوا فضاي سپاه: 
موشك هاي ايران از ايده تا محصول كاملًا بومي هستند

فرمانده نيروي هوافضاي سپاه با تأكيد بر اينكه در حوزه تجهيزات دفاعي و 
موشكي خودكفا هستيم، گفت: بحمدالله امروز در حوزه تأمين تسليحات 

وابستگي نداريم و موشك هاي ما از ايده تا محصول كاملاً ايراني هستند. 
به گزارش سپاه نيوز، سردارسرتيپ پاسدار اميرعلي حاجي زاده در جمع 
دانشجويان دانش��كده فني دانشگاه فردوسي مش��هد، با اشاره به وجود 
دو نگاه در مباحث كلان كشور اظهار داشت: نگاه اول، يك نگاه انقلابي، 
استكبارستيز، اس��تقلال طلبانه و با رويكرد دفاع از مظلوم است كه امام 
خميني )ره(، رهبرمعظ��م انقلاب )مدظله العالي( و عم��وم مردم داراي 
چنين نگاهي هستند. وي افزود: اما عده اي ديگر نگاه خوش بينانه اي به 
غرب داشته و معتقدند دنيا كدخدايي دارد و ما بايد مشكلات را از مسير 
غرب حل كنيم كه اين نگاه از قبل از پيروزي انقلاب وجود داشته و امروز 
هم وجود دارد، اما بايد ببينيم كدام نگاه ما را به مقصود مي رساند و كدام 
نگاه نتيجه اي ندارد. فرمانده نيروي هوافضاي س��پاه با تأكيد بر اينكه در 
حوزه تجهيزات دفاعي و موشكي خودكفا هستيم، گفت: بيش از 85 درصد 
نيازمندي هاي اساسي خود را در داخل تهيه مي كنيم و در ساير موارد نيز 
در مراحل نهايي تحقيقات هستيم. وي با بيان اينكه جمهوري اسلامي ايران 
امروز بزرگ ترين قدرت نظامي منطقه است، ادامه داد: بحمدالله امروز در 
حوزه تأمين تسليحات وابستگي نداريم و موشك هاي ما از ايده تا محصول 

كاملاً ايراني هستند. 
سردار حاجي زاده با اشاره به دس��تاوردهاي دفاعي بومي، از سامانه هاي 
راداري كاشف1، كاشف2 و رادار قدير به عنوان بخشي از اين دستاوردها 
ياد كرد و اظهار داشت: به طور قطع امروز به تكنولوژي دست يافته ايم و 
كاملاً توانمند هستيم و اين موفقيت ها با تكيه بر توان داخل، كار و تلاش 
جهادي به دست آمده است. فرمانده نيروي هوافضاي سپاه در بخش ديگري 
از سخنانش با اشاره به تلاش هاي دشمنان در ايجاد ناامني در كشور گفت: 
به رغم تمامي توطئه ها، جوانان مؤمن و انقلابي ايران اسلامي با آمادگي 
كامل در برابر دشمن ايستاده اند. وي در ادامه تأكيد كرد: در حوزه نظامي نيز 
امريكايي ها چندين بار تلاش كرده و به منطقه آمده اند، اما تواني در مقابل 
ايران ندارند و نمي توانند كاري را انجام دهند؛ آنها جرئت درگيري نداشته 
و جسارت اين كار را ندارند. وي تغيير نوع نگاه، باور و ذائقه مردم انقلابي 
و ولايتمدار ايران اسلامي را از اهداف دشمن در تقابل با انقلاب برشمرد و 
خاطرنشان كرد: بيش از 30 ماه است كه ما با آنها مذاكره مي كنيم و بايد 
دشمني با ما كمتر مي ش��د، اما به طور مثال هر زماني كه ما يك پرتاب 
موشكي داريم، هواپيماهاي جاسوسي آنها به كار مي افتد. بنابراين دشمنان 
دست از س��ر ما برنمي دارند و به كمتر از نابودي ما قانع نيستند. فرمانده 
نيروي هوافضاي سپاه با تأكيد بر اينكه گزينه هاي روي ميز كه امريكا از آنها 
سخن مي گويد، تنها گزينه نظامي نيست، بيان كرد: آنها روي جنگ سخت، 
نيمه سخت و نرم كار مي كنند و درموضوع جنگ نرم، جوانان را هدف قرار 
داده اند، آنها همچنين دشمني با انقلاب را در حوزه هاي اقتصاد و جنگ 
اطلاعاتي نيز دنبال مي كنند، اما اينكه در اين مسير تا چه ميزان به اهداف 

خود دست يابند، به نوع نگاه و هوشياري ما مرتبط است. 

محمدجواد اخوان

      قضائی

قانون انتخابات مشخص كرده است كه چه كساني 
حق تبليغات دارند و چه كساني اين حق را ندارند 
و اين در حالي اس�ت كه به هيچ عنوان نبايد از 
امكانات دولتي به نفع فردي خاص استفاده شود. 
به گ��زارش جوان، حجت الاس��لام و المس��لمين 
غلامحسين محسني اژه اي، سخنگوي قوه قضائيه 
در نود و دومين نشست خود، در خصوص تذكراتي 
كه وكيل آقاي بقايي در هفته گذشته اعلام كرده 
بود، مطالبي را يادآور شد و گفت: عرض خودم را در 
خصوص آقاي بقايي اصلاح مي كنم و قرار بازداشت 
موقت تمديد ش��ده وي هر دو ماه يك بار و سه بار 

تمديد شده بود كه اين موضوع را اصلاح مي كنم. 
وي افزود: طبق ماده 302 و 242 آيين دادرس��ي 
كيفري م��واردي وجود دارد كه ه��ر دو ماه يك بار 
قاضي مي تواند قرار بازداش��ت را تمديد كند و در 
مواردي هر يك ماه يك بار اي��ن موضوع امكانپذير 
است.  اتهامات بقايي به گونه اي بود كه قرار بازداشت 
هر يك ماه يكبار بايد تمديد شد و مطابق اينكه وكيل 
وي اعلام كرده شش بار قرار بازداشت تمديد شده 
بود.  وي درباره اتهامات بابك زنجاني هم گفت: ما 
به زنجاني گفتيم چنانچ��ه همكاري كند و هر چه 
سريع تر اموال را برگرداند به نفعش خواهد بود و اگر 
اين روند طولاني شود ممكن است نسبت به اموال 

وي افرادي به شكل قانوني يا غيرقانوني تعارضاتي 
داشته باشند. 

   توقيف وانتی پر از  بنر های غيرقانونی
سخنگوي قوه قضائيه در پاسخ به سؤالي در خصوص 
جمع آوري بنرهاي تبليغاتي هاشمي رفسنجاني، 
رئيس تشخيص مصلحت نظام در 22 بهمن گفت: 
اگر جرمي مشهود باشد دستگاه انتظامي مي تواند 
اقدامات لازم را در آن خصوص اجرايي كند، ضمن 
اينكه در خصوص تعداد، اندازه و محل نصب بنر نيز 

در قانون انتخابات شرايطي تدوين شده است. 
اژه اي تصريح كرد: اگر كس��ي قب��ل از زمان مقرر 
تبليغات خود را آغاز كند خلاف كرده اس��ت و اگر 
خارج از چارچوب قانون در هر شكلي حركت كند 
باز هم خلاف است.  وي ادامه داد: اگر نامزدي اعم از 
مجلس يا خبرگان اقدامات واضح خلاف قانون انجام 
دهند قطعاً با آنها برخورد مي شود و در اين مورد قواي 

انتظامي اين مسئوليت را برعهده دارند. 
تا جايي كه من اطلاع دارم روز 22 بهمن وانتي پر 
از بنر با محتواي خلاف قانون در حين راهپيمايي 
مشاهده شد كه قصد توزيع بنرها را داشتند كه اگر 
اين موضوع صحت داشته باشد پيشگيري از توزيع 
آن كاري درست است و اگر غيراز اين باشد موضوع 
در حال پيگيري اس��ت.  اژه اي در خصوص هجمه 

به ش��وراي نگهبان نيز گفت: اگر كسي نسبت به 
شخصيت حقوقي كه حسب وظيفه اقدام مي كند، 
توهين كند مدعي العموم مي تواند او را تعقيب كند، 
ضمن اينكه توهين به هر ش��كل ممك��ن و به هر 

شخص اعم از حقيقي و حقوقي جرم است. 
    اگر رئيس جمهور اطلاعاتي درباره قاچاق 

دارد اعلام كند 
سخنگوي دستگاه قضا در پاسخ به اين پرسش كه 
رئيس جمهور از نقش يكي از دستگاه ها در خصوص 
قاچاق كالا مطالبي را عنوان كرده و نظر شما چيست، 
اظهار داشت: اينكه از ناحيه هر مسئولي و به خصوص 
مسئولان عالي مانند رئيس جمهور به صورت مبهم و 
كلي سخني بگويند حرف صحيحي نيست و حتي 
اخلاقاً هم اگر مسئولي مي خواهد حرفي كلي بزند كه 
ذهن مردم به جاهاي گوناگون برسد درست نيست، 

در حدي كه تشويش اذهان عمومي مي كند. 
وي افزود: ما ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز داريم كه 
رئيس آن رئيس جمهور است و اگر رئيس جمهور 
اطلاعاتي دارد كه فردي، گروهي يا جرياني قاچاق 

كالا انجام مي دهند مي تواند بگويد. 
    معوقات بانكي در مقايسه با سال گذشته 

كم نشده است
س��خنگوي دس��تگاه قضا در خص��وص آخرين 

پيگيري هاي پرون��ده  بدهكاران بانك��ي و وصول 
مطالبات معوق بانك ها گفت: طي چند وقت اخير 
در دو يا س��ه نوبت رياس��ت جمه��وري از اصلاح 
سيستم بانكي صحبت كرد و گفت بانك مركزي 
بايد اعتبارسنجي كند و حتي بانك هاي دولتي نيز 
رتبه بندي شوند و مشخص شود كه اعتبار هركدام از 

بانك هاي خصوصي و دولتي چقدر است. 
وي اف��زود: با كمال تأس��ف ش��اهد هس��تيم كه 
نقدينگي ها به شدت افزايش يافته كه همين افزايش 
نقدينگي تبعات س��وء به همراه دارد. آيا اينجا هم 

مسئوليت بر عهده قوه قضائيه است؟
محسني اژه اي با تأكيد بر اينكه نقدينگي به بالاي 
900 هزار ميليارد رسيده است، گفت: بدهي دولت 
به بانك ها افزايش يافته و وقتي اين بدهي بالا مي رود 
بانك ها نمي توانند تسهيلات لازم را ارائه دهند. ما 
بارها گفتيم بررسي شود كه چرا معوقات به وجود 
آمده و تا زماني كه نتوانيم علت را برطرف كنيم اين 
مسير ادامه دارد. اگر مبلغ معوقات بانكي را در پايان 
دي ماه امسال با مدت مشابه سال قبل مقايسه كنيم، 
بعيد مي دانم رقم آن كم شده باشد به همين جهت 

بايد ساختار و شيوه نظارت اصلاح شود. 
      تبليغ�ات رياس�ت جمهوري ب�ا هزينه 

شخصي امكان پذير نيست
محس��ني اژه اي در پاسخ به س��ؤالي در خصوص 
ورود پس��ت اس��تان اصفهان به تبليغات نامزدها 
گفت: قانون انتخابات مشخص كرده است كه چه 
كس��اني حق تبليغات دارند و چه كساني اين حق 
را ندارند. به هيچ عن��وان نبايد از امكانات دولتي به 
نفع فردي خاص استفاده ش��ود. شايد تشخيص 
مصاديق اين اقدام كمي سخت باش��د كه در اين 
صورت گاهي پرونده ها به قضات ارائه مي ش��ود و 
قضات براساس قانون استفسار مي كنند و گاهي كه 
نياز به كارشناسي باشد نيز آن را به كارشناس ارجاع 
مي دهند. اگر اينگونه تخلفات انتخاباتي مش��هود 
باشد وزارت كشور و نيروي انتظامي ورود مي كنند و 
چنانچه تشخيص آن سخت باشد، مشورت صورت 
مي گيرد. در قانون همچنين پيش بيني شده است 
كه چه افراد و مس��ئولاني حق تبليغ و همراهي با 

فردي خاص را ندارند. 
 معاون اول قوه قضائيه در پاسخ به اين پرسش كه 
با توجه به پايان عمر مجلس نهم، شكايت مجلس 
نهم از احمدي نژاد به كجا رسيد، تصريح كرد: اين 
موضوع ربطي به انتخابات ن��دارد اما اينكه پرونده 
طولاني شده، درست است اما پرونده راكد نيست. 
يك موقع پرونده اي راكد است و اين موضوع خلاف 
عدالت و انصاف است اما يك وقتي روي يك پرونده 
كار مي شود كه گاهي اوقات جمع آوري مستندات 

سخت مي شود. 

سخنگوي قوه قضائيه در نشست خبري:

 رئيس جمهور به جای ابهام سازی اطلاعات قاچاق را بدهد

      براي مطهري هم خواب سيد حسن را  ديده اند
 مدت ها پس از بازي كارتل رسانه اي كارگزاران ليبرال با نوه امام كه 
با توصيفات اغراق آميز از سيدحسن خميني آغاز شد و او را تا يك 
شخصيت قديس بالا بردند، اكنون گويا قرعه فال به نام فرزند شهيد 

مطهري خورده است. 
هفته نامه صدا كه توسط تيم كرباسچي مديريت مي شود، در سلسله 
گزارش هايي كوشيد خميني جوان را در قامت يك اپوزيسيون وارد 
رقابت هاي انتخاباتي خبرگان نمايد، لكن پس از عدم احراز صلاحيت 
ايشان از سوي ش��وراي نگهبان كه به واسطه عدم حضور در آزمون 
علمي خبرگان رقم خورد سكوت توأم با تمكين يادگار امام به قانون 

عملاً راه هرگونه سوءاستفاده را بر اين جريان فرصت طلب بست. 
اما اين ليبرال هاي مس��لمان! گويا براي منسوبان انقلاب خواب ها 

ديده اند. بنابراين اين بار به سراغ علي مطهري براي انتخابات مجلس 
رفته اند و گويا اين بار هم مي خواهند فرزند شهيد مطهري را قرباني 
مطامع سياسي خود كنند. هفته نامه صدا در آخرين شماره خود با 
گشودن پرونده اي به نام علي مطهري ضمن اذعان به اينكه مطهري 
در س��ال هاي قبل كمتر هفته اي بوده كه در كيهان دس��ت به قلم 
نبرد و مقاله هاي تفصيلي در نقد سياست هاي فرهنگي و اجتماعي 
اصلاحات ننويسد و دولت و مجلس وقت را ) مجلس ششم و دولت 
اصلاحات( به انحراف از ارزش ه��ا و آرمان هاي انقلاب متهم نكند، 
به سراغ مواضع وي پس از فتنه 88 رفته و تلاش كرده از اين زاويه 
پيوندي ميان مطه��ري و اصلاح طلبان ايجاد كند. اما كيس��ت كه 
نداند ديدگاه هاي فرهنگي علي مطهري كجا و ن��گاه كارگزاران و 
اصلاح طلبان در اين حوزه كجا؟ اعلام همسويي سياسي كارگزاران و 
اصلاح طلبان در اين شرايط خود بهترين گواه براي اين است كه آنها 

نگاه ابزاري به وي دارند. 
وگرنه اختلافات فرهنگي او با اصلاح طلبان بسيار عميق تر از آن است 
كه بتوان آن را پر كرد.  آش كارگ��زاران در حوزه فرهنگي به قدري 
شور شده كه محمد هاشمي از بنيانگذاران اين حزب پس از استعفا 

نتوانست اختلافات خود را با آنها مخفي نگه دارد و عنوان كرد: تحليل 
من شايد غلط باش��د؛ ادعايي ندارم اما استنباط كردم اين تركيب، 
از ش��عارهاي اوليه كارگزاران فاصله دارد و من در جلسه »شوراي 
مركزي« اعلام كردم كه ديگر با حزب همكاري نمي كنم. هاشمي 
مي گويد: من نمي خواهم شاهد اين باشم كه حزبي كه من عضوش 
هستم، سرنوشت حزبي مانند مش��اركت را پيدا كند. بعدها حتي 
برخي اعضاي اين حزب متهم شدند كه اصلاً نماز نمي خوانند! حال 
تفكرات فرهنگي چنين جماعتي با علي مطهري )كه ديدگاه هاي 
روشن و در عين حال فاصله داري در حوزه فرهنگ با آنها دارد و فرد 
متشرعي است( چگونه قابل جمع است؟ جز اينكه آنها مي خواهند از 

او استفاده ابزاري كنند؟ 
كارگزاران درصدد است دست خود را به كمربند علي مطهري بگيرد 
تا جريان سوم را شكل دهد و آلودگي هاي فرهنگي � اجتماعي خود 
را با وي تقسيم كند. اميد است اين هوشياري در مطهري باشد كه به 
هر قيمت با هر كس چفت و بست نشود. مواجهه مرحوم ابوترابي با 
كارگزاران هنگامي كه به قرار گرفتن نامش در ليست انتخاباتي آنان 

اعتراض كرد مي تواند الگوي مناسبی برای مطهري باشد.

 تحليل ويژه

مردهزارچهرهكارگزاران»ليدراصلاحات«ميشود؟!
درس�ت در آس�تانه نهاي�ي ش�دن ليس�ت 
اصلاح طلبان براي انتخابات مجلس در تهران و 
بلند تر شدن زمزمه هاي اختلاف ميان كارگزاران 
و اصلاح طلبان در اين زمينه، چهره اي كه سعي 
مي كند هميش�ه نقش�ي پنهان در سياس�ت 
داش�ته باش�د، دوباره ب�ه ميدان آمده اس�ت. 
به گزارش دانا، اين چهره در آستانه انتخابات دوباره 
فعال شده؛ نه تنها خودش بلكه حزبي را كه سال ها 
از تأس��يس آن مي گذش��ت، هم براي رسيدن به 
كرسي هاي س��بز بهارس��تان به خط كرده است. 
حضور وي و هم حزبي هايش اي��ن روزها در كنار 
اصلاح طلبان مخالفان زيادي داشت، به خصوص 
كساني كه با منش و شيوه كاري او در عالم سياست 
آش��نا هس��تند خوب مي دانند كه غلامحس��ين 
كرباس��چي و كارگزاراني ها چن��دان قابل اعتماد 
نيستند. در ماه هاي اخير كه موضوع تشكيل شوراي 
عالي سياستگذاري انتخاباتي اصلاح طلبان مطرح 
شد، كرباسچي تلاش كرد كه حتما نمايندگاني در 

اين شورا داشته باشد. 
كرباس��چي با تلاش ب��راي حض��ور اعضاي حزب 
متبوع��ش در ش��وراي عال��ي سياس��ت گذاري 
اصلاح طلبان نش��ان داد كه نمي خواهد در عرصه 
مهم و سرنوشت ساز انتخابات مجلس دهم نقش 
موثري ايفا نكند؛ آن هم كسي كه در سال هاي اخير 

با استراتژي تغيير چهره در موقعيت هاي مختلف 
به »مرد هزار چهره« عالم سياس��ت تبديل ش��ده 
اس��ت. اما حضور چهره هاي نزديك به كرباسچي 
در جمع اصلاح طلبان چندان بي حاشيه نبود و بر 
اس��اس اخباري كه كم و بيش از جلسات شوراي 
عالي اصلاح طلب��ان بيرون مي آمد، مي ش��د بروز 
اختلاف هاي جدي ميان طيف كرباسچي با اصلاح 
طلبان را تأييد  كرد.  سرليستي عارف يكي از مواردي 
بود ك��ه از همان روزه��اي اول مس��ئله اختلافي 
كرباسچي و اصلاح طلبان بود؛ برخي معتقد بودند 
كه دبيركل حزب كارگزاران اصلاً علاقه اي به ايجاد 
يك رقيب براي خود در عرص��ه مديريت و جهت 
دهي به تصميمات اصلاح طلبان ندارد و بيش��تر 
قائل به نقش نمايشي براي عارف در جايگاه رياست 
ش��وراي عالي اصلاح طلبان است. برخي معتقدند 
كه »رهبري جريان اصلاحات در انتخابات« همان 
چيزي است كه كرباس��چي نمي خواهد به محمد 
رضا عارف، رئيس ش��وراي عالي سياست گذاري 
اصلاح طلبان برسد؛ اعتقادي كه قبلاً نشانه هايي از 
آن در نوشتار محمد قوچاني، عضو حزب كارگزاران 
در نشريه صدا و تاكيد بر انحلال شوراي عالي پس 
از انتخابات، به خوبي نم��ود دارد. برگزاري كنگره 
سراسري حزب كارگزاران پس از 20 سال از تأسيس 
اين حزب، آن هم در آستانه انتخابات مجلس دهم، 

پيام هاي فراواني دارد؛ آن هم درست در زماني كه 
اختلافات ميان كرباس��چي و عارف و كارگزاران و 
اصلاح طلبان به بالاترين حد خود رس��يده است. 
دبيركل كارگزاران در اين كنگره با انتقاد از دوران 
اصلاحات گفت: متأسفانه عدم رعايت قوانين رقابت 
سياسي حتي در دوره اصلاحات، وضعيت حزب را در 
دومين دوره فعاليت به جايي رساند كه در چهار سال 
دوم دولت اصلاحات ترجيح داديم فيتيله فعاليت 

مان را پايين بكشيم. 
 اين اظهارات كرباسچي نشان مي دهد كه وي هنوز 
نتوانسته فشارهاي وارد شده در دوران اصلاحات از 
سوي جريان هاي اصلاح طلب را بر حزب متبوعش 
و پدر معنوي آن، فراموش كند؛ رويدادي كه دبيركل 
كارگزاران با تكيه بر آن، مي خواهد جايگاه هدايت 

اصلاح طلبان را از دست افرادي نظير عارف خارج 
كند و در اختيار خود بگيرد. شايد رپرتاژ نشريه صدا 
براي غلامحسين كرباس��چي در آستانه انتخابات 
مجلس دهم و انتشار س��خنراني و حاشيه نگراني 
قابل تأمل از اظهارات آقاي دبيركل، نقطه ش��روع 
آخرين قسمت از پروژه »رونمايي از مرد هزار چهره 
كارگزاران« براي اثرگذاري در ائتلاف اصلاح طلبان 

براي مجلس دهم باشد. 
     فاطمه راكعي: عارف بايد توضيح دهد

عارف بايد در م��ورد دليل حضور كرباس��چي در 
فعاليت هاي انتخاباتي اصلاح طلبان توضيح دهد.

فاطمه راكعي فعال سياسي اصلاح طلب در گفت وگو 
با شبكه اطلاع رساني راه دانا، در پاسخ به اين سؤال 
كه »با توجه به اينكه يكي از شعارهاي اصلاح طلبان 
مبارزه با فس��اد اقتصادي است، چرا شخصي مثل 
كرباسچي كه سابقه فس��اد اقتصادي دارد بايد در 
مركز فعاليت هاي انتخاباتي اصلاح طلبان فعاليت 
كند«،  گفت: من فكر مي كنم اين سؤال بايد از آقاي 
عارف پرسيده شود؛ چراكه بنده خيلي در خصوص 
كساني كه روي ليست ها حرف مي زنند يا ساپورت 

مالي مي كنند اطلاعي ندارم. 
وي افزود: اين موض��وع حتماً باي��د از آقاي عارف 
پرس��يده ش��ود و آقاي عارف يا مي گويند كه اين 

موضوع صحيح نيست يا اينكه بايد پاسخ بدهند. 

      نکته


